



حجر الزاوية

❖ قال لهم يسوع إذا ما هو هذا المكتوب الحجر الذي رفضه البنائون هو قد صار رأس الزاوية. كل من يسقط على ذلك الحجر يترضض. ومن سقط هو عليه يسحقه" (مت 21 : 42) ماذا يقصد السيد المسيح وما هو هذا الحجر؟

❖ عند بناء هيكل سليمان كانت الأحجار تقطع في الجبل ثم يتم نقلها إلى موقع البناء حيث كانت تجمع لبناء الهيكل. وجد البنائون حجراً كبيراً مختلف في شكله عن بقية الحجارة فظنوا أنه لا يصلح لشيء فإحتقروه. ولكن عندما إحتاجوا لحجر في رأس الزاوية لم يجدوا حجراً أفضل من هذا الحجر فإستعملوه. وحجر الزاوية هو الحجر الذي يربط حائطين ببعض يكون حائط في إتجاه والآخر في إتجاه آخر فيربط هذا الحجر الحائطين فهو الذي يمسكهما ببعض ولولا هذا الحجر لسقط البناء كله.

❖ "مبنيين على أساس الرسل والأنبياء ويسوع المسيح نفسه حجر الزاوية" (أفسس 2:20) فالسيح هو حجر الزاوية الذي إحتقره رؤساء الكهنة ولم يدركوا أنه هو الحجر الذي يربط بين الحائطين في الهيكل الجديد ويضم اليهود والأمم. ومعلمنا بطرس الرسول أكد هذا المعنى فيقول في رسالته الأولى: "الذي إذ تأتون إليه حجراً حياً مرفوضاً من الناس ولكن مختار من الله كريم كونوا أنتم أيضاً مبنيين كحجارة حية بيتاً روحياً كهنوتاً مقدساً لتقديم ذبائح روحية مقبولة عند الله بيسوع المسيح" (1بطرس 2 : 4).

❖ "فلكم أنتم الذين تؤمنون الكرامة وأما للذين لا يطيعون فالحجر الذي رفضه البنائون هو قد صار رأس الزاوية وحجر صدمة وصخرة عثرة. الذين يعثرون غير طائعين للكلمة الامر الذي جعلوا له" (1 بطرس 2 : 7). فنحن جميعاً حجارة في هيكل الرب لنا الكرامة "فلكم انتم الذين تؤمنون الكرامة" أما الذين رفضوا السيد المسيح فالمسيح بالنسبة لهم حجر صدمة وصخرة عثرة، قلوبهم حجرية لم يطيعوا الكلمة. أما بالنسبة لنا يا أحبائي فالمسيح هو رأس الزاوية.

The chief cornerstone

❖ "Jesus said to them 'The stone which the builders rejected Has become the chief cornerstone ... and whoever falls on this stone will be broken; but on whomever it falls, it will grind him to powder' (Matthew 21 : 42) what does the Lord Jesus mean and what is that stone?

❖ At the time when they built the temple of Solomon, the stones were cut in the mountains and were transported to the construction site where they had been collected to build the temple. The builders found a big stone different in shape from the other stones and they thought it was worthless so they rejected it. But when they needed a stone in the head corner, they found no better stone than the one they rejected so, they used it. The cornerstone is the stone which connects two walls in different sides to each other and without it the whole building might fall.

❖ "having been built on the foundation of the apostles and prophets, Jesus Christ Himself being the chief cornerstone" (Ephesians 2 : 20). The Lord Jesus Himself is the chief cornerstone which has been despised by the chief priests. They did not know that He is the Stone which joins the two walls in the new temple and groups both Jews and nations. Our teacher Saint Peter the apostle confirmed this meaning in his first epistle: "Coming to Him as to a living stone, rejected indeed by men, but chosen by God and precious. You also, as living stones, are being built up a spiritual house, a holy priesthood, to offer up spiritual sacrifices acceptable to God through Jesus Christ." (1Peter 2 : 4).

❖ "Therefore, to you who believe, He is precious; but to those who are disobedient, "The stone which the builders rejected Has become the chief cornerstone," and "A stone of stumbling And a rock of offense." They stumble, being disobedient to the word, to which they also were appointed" (1Peter 2 : 7). We are all stones in the Lord's temple, we have the honour "to you who believe, He is precious" but for those who rejected the Lord Jesus, He has become a stone of stumbling and a rock of offense, their hearts are stonelike, but for us, my beloved, the Lord Jesus is the chief cornerstone.

Church News and Schedule by telephone:
514- 274-1589

website www.stmarkmontreal.ca email:
mark@saintmarkmontreal.ca

or visitation, please contact any of the fathers and leave a message

Fr. Pishoy Saad: 514-274-6119 fr_pishoy@hotmail.com

Fr. Mikhail Aziz: 514-278-3859 frmikhail@copticmail.com

Service schedule

مواعيد الخدمة

+ Meeting of St. John the beloved	Tue	11	AM	+ إجتماع أسرة ماريوحنا الحبيب
+ Confessions	Tue	4 - 7½	PM	+ إعترافات
+ Holy Liturgy	Wed	5½ - 7½	PM	+ القداس الإلهي
+ Prayer Meeting	Thu	7-8	PM	+ إجتماع صلاة
+ St. Monica and St. Augustine group meeting	Thu	8 - 9	PM	+ إجتماع أسرة القديسة مونيكا والقديس أغسطس
+ Holy Liturgy	Fri	8 - 10	AM	+ القداس الإلهي
+ Friday Youth Meeting	Fri	8 - 9½	PM	+ إجتماع الشباب
+ Sons of Light club	Sat	2½ - 7	PM	+ نادي أبناء النور
+ Angels club	Sat	3 - 7½	PM	+ نادي الملائكة
+ Vespers/ Bible Study/ Praises	Sat	7½ - 11	PM	+ عشية — درس كتاب- تسبحة
+ Holy Liturgy	Sun	8- 1½	PM	+ القداس الإلهي
+ Sunday School	Sun	12 - 1½	PM	+ مدارس الأحد
+ Meeting of the Eritrean brethren	Sun	1 - 2	PM	+ إجتماع الأخوة الإرتريين
+ Hymns Meeting	Sun	1½ - 2	PM	+ درس ألحان
+ Servants Meeting	Sun	2 - 3	PM	+ إجتماع الخدام

أخبار الكنيسة

1. سافر بعض الآباء إلى كليفلاند لمقابلة قداسة البابا - وكانت مقابلة مفرحة ومثمرة - وقد طلب قداسته أن يوافيه الآباء بشروط الحكومة لإنشاء المدرسة وأهمها وجود عدد كافي من التلاميذ كما ناقش معهم رسومات مبنى المدرسة.
2. عرضنا على قداسته إحتياج الكنائس لتركية كهنة جدد.
3. بلغنا قداسته محبة الأخوة الإرتريين وقد أهداهم محبته وبركته.
4. سوف تقيم الكنيسة أيام نهضة روحية إبتداء من مساء الأحد القادم وحتى ليلة عيد السيدة العذراء.
5. درس الكتاب بعد عشية السبت القادم من سفر الخروج 35 ، 36.
6. الثلاثاء القادم إجتماع أسرة ماريوحنا الحبيب.

CHURCH NEWS

1. Some of the fathers traveled to Cleveland to meet with His Holiness the Pope, and it was a joyful and fruitful meeting. His Holiness asked that the fathers provide him with the government conditions to establish the school and the most important condition is to have a sufficient number of students. He also discussed with them the drawings of the school building.
2. We expressed to His Holiness the need of the churches to ordain new priests.
3. We informed His Holiness with the kind feelings of our Eritrean brothers and he sends them his love and blessings.
4. The church will begin spiritual nights starting next Sunday till the night of the feast of our Lady the Virgin Mary.
5. Bible Study next Saturday will be from the book of Exodus, chapters 35 and 36.
6. Next Tuesday the meeting of St. John the beloved.